
 
 

SOPELAKO UDALAK 2024ko 

OTSAILAREN 29an, ARRATSALDEKO 

18:30ean EGINDAKO OHIKO OSOKO 

BILKURAREN AKTA 

ACTA DE LA SESION ORDINARIA 

CELEBRADA POR EL PLENO DEL 

AYUNTAMIENTO DE SOPELA, EL DIA 29 DE 

FEBRERO DE 2024, A LAS 18:30 HORAS 

 
BERTARATUAK / ASISTENTES 

LEHENDAKARIA / PRESIDENTA 

ALKATEA / LA ALCALDESA 

 

Guruzne Carrasson Torrontegi 

 

ALKATEORDEAK / TENIENTES DE ALCALDE 

 

Unai del Burgo García (EH BILDU) 

Eder García López (ELKARREKIN SOPELA) 

Miguel Angel Tapia Trigueros (EH BILDU) 

Aitziber Onaindia Martínez (EH BILDU) 

 

ZINEGOTZIAK / CONCEJALES 

 

Naia Azkarate Estevez (EH BILDU) 

Miren Itziar Lazaro Ardanza (EH BILDU) 

Arantza Bilbao Olarra (EH BILDU) 

Josu Barbarias Olabarria (EH BILDU) 

Josu Landaluze Zarandona (EAJ-PNV) 

Amaia Guenetxea Villabeitia (EAJ-PNV) 

Gotzon Garai Elgezabal (EAJ-PNV) 

Mª Angeles Ibarra Egiguren (EAJ-PNV) 

Alberto Sobrón Calvo (EAJ-PNV) 

Maider Cristina Núñez Guinea (EAJ-PNV) 

Maria Luisa Gadea Nebreda (ALTERNATIVA VECINAL SOPELA) 

Mª Teresa Fernández Garcia (PSE-PSOE) 

 

IDAZKARIA / SECRETARIA  

 

Laura Arana Aguirre 

 

Sopelan, bi mila eta hogeita lauko otsailaren hogeita 

bederatzian, arratsaldeko sei eta erdiak direnean, osoko 

bilkura eratu da, Guruzne Carrasson Torrontegi alkate-

udalburua lehendakari dela, goian adierazitako 

zinegotziak bertan direla, ohiko bilkura egiteko, 

deialdian adierazitako gai-zerrendaren arabera, eta 

Laura Arana Aguirre andrea Idazkariarekin batera. 

María Cambeiro andrea, Udal kontu-hartzailea 

bertaratzen da. 

 

 

1.- 2024KO URTARRILAREN 31KO 

AKTAREN ONARPENA, BIDEZKOA BADA 

(0:13:05 MINUTUA): - Horiek horrela, Udalbatzak, 

aho batez, onartutzat eman du akta. 

 

 

ATAL ERABAKITZAILEA 

 

KUDEAKETA 

Udal Administrazioa eta Langilería, Herritarren 

En Sopela, a veitinueve de febrero de dos mil 

veinticuatro, siendo las dieciocho horas y treinta 

minutos, se constituye el Pleno de este Ayuntamiento 

bajo la Presidencia de la Sra. Alcaldesa-Presidenta, Dª 

Guruzne Carrasson Torrontegi, con asistencia de los/as 

Sres/as Concejales/as arriba señalados, al objeto de 

celebrar sesión ordinaria, con arreglo al Orden del Día 

designado en la convocatoria, con la asistencia de la 

Secretaria Dª Laura Arana Aguirre, que dará fe del acto. 

Asiste la Interventora Municipal Dª María Cambeiro. 

 

1.- APROBACIÓN, SI PROCEDE, DEL ACTA 

DE LAS SESIONES ANTERIOR DE FECHA 31 DE 

ENERO DE 2024 (MINUTO 0:13:05): - Dada cuenta 

de la misma el Pleno, por unanimidad: Da por aprobada 

el Acta. 

 

PARTE RESOLUTIVA 

 

GESTIÓN 

Administración Municipal, Personal, Seguridad 



 
 

segurtasuna, Komunikazioa eta informatika 

 

2. - BAKE-EPAILE ORDEZKOARI 

DAGOKION ESPEDIENTE HASIERAREN 

PROPOSAMENA (596/2023 ESPEDIENTEA) 

(0:13:28 MINUTUA): - Alkate andreak, gaiaren 

laburpen bat egin du. 

 

Euskal Autonomia Erkidegoko Auzitegi Nagusiko 

Gobernu Idazkaritzak idazki bat bidali dio Udalbatza 

honi, eta bertan adierazten da Gobernu Idazkaritzan 

ordezkatutako Isabel Alonso Adalid bake epaileak uko 

egiteko idazkia jaso duela, eta Udal honi eskatzen diola, 

ahalik eta lasterren, ordezko bake epaile berria proposa 

dezan. 101 eta hurrengoak BJLO eta ekainaren 7ko 

3/1195 Erregelamendua (1995eko uztailaren 13ko 

BOE), Bake Epaileei buruzkoa. 

 

 

Idazkaritzako txostena ikusi da, baita 

Kudeaketa: Udal Administrazioa, Langileria, 

Herritarren Segurtasuna, Komunikazioa eta Informatika 

Informazio Batzordearen irizpidea ikusita. 

 

Ondoren, eztabaida txanda hasten da, eta ez du inork 

interbentziorik egiten, beraz, bozketa egiten da. 

  

Osoko Udalbatzak, aho batez erabaki du: 

 

1.-  Sopelako Bake-epaile ordezko kargurako 

hautagaiek eskaintzak aurkezteko epea irekitzea; horrek 

esan nahi du hogei egun naturaleko epea izango dutela, 

eta iragarkia Bizkaiko Aldizkari Ofizialean argitaratu 

eta hurrengo egunetik aurrera hasiko da eta horretarako 

eskaera eredu normalizatua onartuta geratu da. 

 

 

 

2.-  Iragarkia Bizkaiko Aldizkari Ofizialean, 

udaletxeko ediktuen taulan, Sopelako Bake Epaitegian 

eta Getxoko Epaile Dekanora igortzea, argitaratzeko. 

 

 

3.-  Jendaurrean jartzeko aldia bukatu ondoren, 

eskaerak Kudeaketa: Udal Administrazioa, Langileria, 

Herritarren Segurtasuna, Komunikazioa eta Informatika 

Informazio Batzordeari eman, horien gaineko irizpenak 

emateko 

 

 

EKONOMIA 

Ogasuna eta Kontuen Batzorde Berezia 

 

3. - KREDITUAREN ONARPEN 

ESTRAJUDIZIALA (259/2024 ESPEDIENTEA) 

(0:14:42 MINUTUA): - Jarraian, Sopelako EHBildu 

Udal talde politikokoa den Unai Del Burgo jaunak hartu 

du hitza eta gaiaren laburpena egin du. 

Ciudadana, Comunicación e Informática 

 

2. - INICIO EXPEDIENTE PROPUESTA 

NUEV@ JUEZ/A DE PAZ SUSTITUT@ 

(EXPEDIENTE 596/2023) (MINUTO 0:13:28): - Por 

parte de la Sra. Alcaldesa se hace un breve resumen del 

tema. 

 

Resultando que la Secretaría de Gobierno del Tribunal 

Superior de Justicia del País Vasco, ha remitido escrito 

a esta Corporación en el que se indica que en la 

Secretaría de Gobierno, se ha recibido escrito de 

renuncia de la Jueza de Paz sustituta Dª Isabel Alonso 

Adalid, requiriendo a este Ayuntamiento para que, a la 

mayor brevedad, proponga nueva Juez de Paz 

Sustituto/a, conforme a lo establecido en los arts. 101 y 

ss. De la LOPJ y el Reglamento 3/1195, de 7 de junio 

(BOE 13 de julio de 1995) de Jueces de Paz. 

 

Visto el informe de Secretaría, así como el dictamen de 

la Comisión Informativa Gestión: Administración 

Municipal, Personal, Seguridad Ciudadana, 

Comunicación e Informática. 

 

Posteriormente comienza el turno de intervenciones, no 

produciéndose ninguna y se procede a la votación. 

  

El Pleno, por unanimidad acuerda 

 

1.- Abrir el periodo de presentación de solicitudes, 

a presentar por los aspirantes al cargo de Juez/a de Paz 

sustitut@ de Sopela, significando que dicho periodo 

será de 20 días naturales y se iniciará a partir del día 

siguiente a aquél en que aparezca el Anuncio 

correspondiente en el Boletín Oficial de Bizkaia, 

quedando aprobado el modelo normalizado de solicitud 

al efecto. 

 

2.- Remitir Anuncio al Boletín Oficial de Bizkaia, 

Tablón de Edictos del Ayuntamiento, Juzgado de Paz de 

Sopela y al Magistrado Juez Decano de los de Getxo 

para su publicación. 

 

3.- Que, una vez finalizado el periodo de 

exposición al público, pasen las solicitudes a la 

Comisión Informativa de Gestión: Administración 

Municipal, Personal, Seguridad Ciudadana, 

Comunicación e Informática. para dictaminar sobre las 

mismas. 

 

ECONOMÍA 

Hacienda y Especial de Cuentas 

 

3. - RECONOCIMIENTO EXTRAJUDICIAL 

DE CRÉDITO (EXPEDIENTE 259/2024) (MINUTO 

0:14:42): - Acto seguido toma la palabra D. Unai Del 

Burgo, del grupo político municipal Sopelako EHBildu 

y realiza un resumen del asunto. 



 
 

 

Ondoren, hitz egiteko txanda hasi da, eta ez da bat ere 

egin. Ondoren, bozketa egin da. 

 

 

Osoko Bilkurak, aho batez erabaki du 

 

Honako betebehar hauek aitortzea:  

 

Posteriormente comienza el turno de intervenciones, no 

produciéndose ninguna, procediéndose seguidamente a 

la votación. 

 

El Pleno, por unanimidad acuerda 

 

Reconocer las obligaciones presentadas siguientes: 

 

 
Hirugarrena 

Tercero 
Partidak 
Partidas 

Guztira 
Total 

Faktura 
Factura 

Erreparo 
zkia 

Nº Reparo 

Erlazioa 
Relación 

Testua 
Texto 

Lantegi Batuak 07 1532 21200 157,30 2024/289 02/2024 F/2024/4 Limpieza 
ascensor 

Lantegi Batuak Multiaplic. 39.665,62 2024/288 02/2024 F/2024/4 Limpieza 
edificios 

Euskaltegl (fijo) Multiaplic. 927,66 2024/263 01/2024 F/2024/3 Telefonía Enero 

Euskaltel 
(internet) 

09 920 22201 406,32 2024/262 01/2024 F/2024/3 Telefonía Enero 

Euskaltel (móvil) 09 920 22201 712,86 2024/264 01/2024 F/2024/3 Telefonía Enero 

Telefónica 
944243799 

11 241 22201 48,28 2024/204 01/2024 F/2024/3 Telefonía Enero 

Telefónica 
944313805 

09 920 22201 48,28 2024/202 01/2024 F/2024/3 Telefonía Enero 

Telefónica 
944594797 

07 1533 22201 78,58 2024/201 01/2024 F/2024/3 Telefonía Enero 

Telefónica 
946763154 

02 335 22201 20,01 2024/206 01/2024 F/2024/3 Telefonía Enero 

Telefónica 
946763175 

07 1533 22201 105,40 2024/205 01/2024 F/2024/3 Telefonía Enero 

Telefónica 
946763355 

02 334 22201 58,32 2024/196 01/2024 F/2024/3 Telefonía Enero 

Telefónica 
946763910 

03 337 22201 45,00 2024/197 01/2024 F/2024/3 Telefonía Enero 

Telefónica 
946764660 

05 132 22201 105,62 2024/198 01/2024 F/2024/3 Telefonía Enero 

Telefónica 
946765179 

03 337 22201 89,39 2024/200 01/2024 F/2024/3 Telefonía Enero 

Telefónica 
946766290 

09 9202 22201 17,40 2024/203 01/2024 F/2024/3 Telefonía Enero 

Telefónica 
946766398 

09 920 22201 99,40 2024/199 01/2024 F/2024/3 Telefonía Enero 

  42.585,44     

 
 

ARGIBIDE, SUSTAPEN ETA KONTROL 

ATALA 

 

4. - ALKATETZA-DEKRETU HAUEN BERRI 

EMATEA (0:16:30 MINUTUA): -: Hauen berri 

emanda, 

 
(A)  URTARRILAREN 25EKO 133/2024 ZENBAKIDUN 

ALKATETZAREN DEKRETUA, EZKONTZA ZIBILA EGITEKO 

ESKUORDETZEARI BURUZKOA (350/2024 

ESPEDIENTEA) 

 

(B)  OTSAILAREN 12KO 247/2024 ALKATETZA 

DEKRETUAREN BERRI EMATEA. GAIA: SOPELAKO 

UDALEKO KOMUNIKAZIO GABINETEAREN 

LIZITAZIOAREN ESPEDIENTEA ABOKATZEA (2129/2023 

PARTE DE INFORMACIÓN, IMPULSO Y 

CONTROL 

 

4. - DACIONES DE CUENTA DE LOS 

DECRETOS DE ALCALDIA SIGUIENTES ) 

(MINUTO 0:16:30): -: Dada cuenta de los mismos, 

 
(A) DACION DE CUENTA DECRETO ALCALDIA 

NUMERO 133/2024, DE 25 DE ENERO, RELATIVO A 

DELEGACIÓN DE CELEBRACIÓN MATRIMONIO CIVIL 

(EXPEDIENTE 350/2024) 

 

(B) DACION DE CUENTA DECRETO ALCALDIA 

NUMERO 247/2024. DE 12 DE FEBRERO, RELATIVO A 

AVOCACIÓN EXPEDIENTE DE LICITACIÓN DEL 

GABINETE DE COMUNICACIÓN DEL AYUNTAMIENTO DE 



 
 

ESPEDIENTEA) 

 

(C) 2023ko BARNE KONTROLEKO JARDUEREN 

LABURPEN-TXOSTENAREN BERRI EMATEA (663/2024 

ESPEDIENTEA) 

 

(D) 4. 2024ko BARNE KONTROLEKO URTEKO 

PLANAREN BERRI EMATEA (669/2024 ESPEDIENTEA) 

 

El Pleno, por unanimidad, queda enterado. 

 

5. - PREMIAZKO MOZIOAK, HALAKORIK 

BADA (0:17:16 MINUTUA): -: Une honetan, alkate 

andreak galdetu du ea talde politikoren batek 

deialdiarekin batera doan gai-zerrendan ez dagoen eta 

erregu-galderen txandan sartu ezin den gairen bat aztertu 

nahi duen, premiazkoa delako. Zinegotziek, ezetz 

adierazten dute. 

 

 

6. - ERREGUAK ETA GALDERAK (0:17:27 

MINUTUA): - 

 

Adierazpen Instituzionala 

 

(A). - 2024KO MARTXOAREN 8RAKO 

ADIERAZPEN INSTITUZIONALA (827/2024 

ESPEDIENTEA) (0:17:27 MINUTUA): - Sopelako 

EHBildu udal talde politikokoa den Arantza Bilbao 

andreak hartzen du hitza, eta adierazpena irakurtzen du. 

Honela dio hitzez-hitz: 

 

Emakumeen nazioarteko egun honetan, bidezkoa da gure 

gizarteak historian zehar eraldaketa feministak eragin 

dituzten emakumeen belaunaldiekiko zorra aitortzea, bai 

genero-agindu eta genero-estereotipoen aurkako 

erresistentzietan, bai mugimendu feministaren borroka 

kolektiboetan.  

 

 

Sistema patriarkalak emakumeen  ideiak ikusezin bihurtu 

ditu eta haien aktibismo politiko eta soziala ukatu ditu, 

beraien aldarrikapenak isilaraziz eta komunitateen 

aldeko lorpenen ebidentziak ezabatuz. Gainera, 

sistematikoki ezkutatu dira jatorri eta tradizio kultural 

desberdinetako emakumeen, emakume arrazializatuen, 

lesbianen, dibertsitate funtzionala duten emakumeen eta 

adineko emakumeen ekarpenak. 

 

Zehazki, arreta jartzen dugu adineko emakumeen egungo 

belaunaldian, sistematikoki estereotipatua eta 

diskriminatua den belaunaldi horretan, sozialki 

garrantzirik gabekoa bihurtu duten horretan. Gainera, 

ikusezintasun hori ahulezia handiagoko egoerak 

ezkutatzen ari da, hala nola prekarietatea eta pobretzea, 

nahi ez den bakardadea, osasun-arazoak eta indarkeria 

matxista motak.  

 

SOPELA (EXPEDIENTE 2129/2023) 

 

(C) DAR CUENTA DEL INFORME –RESUMEN DE 

ACTUACIONES DE CONTROL INTERNO 2023 

(EXPEDIENTE 663/2024) 

 

(D) DAR CUENTA DEL PLAN ANUAL DE CONTROL 

INTERNO 2024 (EXPEDIENTE 669/2024) 

 

Osoko Bilkura, aho batez, jakinaren gainean geratzen da. 

 

5. - MOCIONES DE URGENCIA, SI LAS 

HUBIERA (MINUTO 0:17:16): - En este momento, se 

pregunta por la Sra. alcaldesa si algún grupo político desea 

someter a la consideración del Pleno por razones de 

urgencia, algún asunto no comprendido en el Orden del 

Día que acompañaba a la Convocatoria y que no tenga 

cabida en el punto de Ruegos y Preguntas, a lo que se 

responde por parte de los concejales, que no. 

 

6. - RUEGOS Y PREGUNTAS (MINUTO 

0:17:27): -   

 

Declaración Institucional 

 

(A). - DECLARACIÓN INSTITUCIONAL CON 

MOTIVO DEL 8 DE MARZO DE 2024 

(EXPEDIENTE 827/2024) (MINUTO 0:17:27): -  Por 

parte de Dª Arantza Bilbao, Concejal del grupo político 

municipal Sopelako EHBildu, se procede a la lectura de la 

declaración, que es del siguiente tenor literal: 

 

“En este día internacional de las mujeres, es de justicia 

que nuestra sociedad reconozca la deuda con las 

generaciones de mujeres que han contribuido a las 

transformaciones feministas a lo largo de la historia, 

tanto desde sus resistencias contra los mandatos y 

estereotipos de género, como desde las luchas colectivas 

del movimiento feminista.  

 

El sistema patriarcal ha invisibilizado las ideas y negado 

el activismo político y social de las mujeres, silenciando 

sus reivindicaciones y borrando las evidencias de sus 

logros en favor de sus comunidades. Además, se han 

ocultado sistemáticamente las aportaciones de las 

mujeres de distintos orígenes y tradiciones culturales, 

racializadas, lesbianas, con diversidad funcional y de las 

mujeres mayores 

 

En concreto, ponemos el foco en la generación actual de 

mujeres mayores, la cual es sistemáticamente 

estereotipada y discriminada, convirtiéndola en 

socialmente irrelevante. Además, esta invisibilidad está 

ocultando situaciones de mayor vulnerabilidad   como la 

precariedad y empobrecimiento, la soledad no deseada, 

problemas de salud y formas de violencia machista.    

 

 

 



 
 

Emakumeen ahalduntze-prozesuak tradizio teoriko, 

politiko eta filosofiko feminista baten oinordekotzat 

hartzea eskatzen du. Horregatik, adineko emakumeek 

dituzten jakinduriak eta errealitatearen ikuspegi kritikoa 

balioestea lagungarria da memoria historikoa 

erreparatzeko. Konponketa horrek aukera ematen digu 

gure aurreko emakumeak ezagutzeko eta iragana, oraina 

eta etorkizuna lotuko dituen belaunaldien arteko 

transmisioa bermatzeko. 

 

Martxoaren 8an, emakumeen nazioarteko eguna dela eta, 

erakunde ezberdinek eskura ditugun estrategia eta 

mekanismo guztiak sustatu behar ditugu, genealogia 

feminista ikusarazteko eta emakumeekin historian 

izandako ahanzturak konpontzeko. 

 

Udalok, herritarrengandik hurbilen dauden erakundeak 

garenez, aukera eta ardura dugu, toki-eremuan, 

emakumeen belaunaldien historia berreskuratzeko eta 

emakumeek eta borroka feministek udalerrien bizitzari 

eman dioten balioa aitortzeko, adineko emakumeen 

egungo belaunalditik hasita. Beraz, Sopelako Udalak 

konpromiso hauek hartzen ditu: 

 

 

• Emakumeen memoria historikoa aitortu eta 

berreskuratuko duten proiektuak garatzea, genealogia 

sortzeko, hurbileko erreferenteetatik hasi eta tokiko 

bizitzan eragina izan duten talde feministetaraino.  

 

• Une historiko bakoitzean, tradizio eta ingurune 

kultural guztietan, sistemarekiko erresistentzia eta 

erantzuna artikulatu duten mugimendu feministak 

aintzatesten laguntzea. 

 

• Ezagutzak eta esperientziak trukatzeko 

belaunaldien arteko topaketa- eta elkarrizketa-guneak 

babestea, ahalduntze feministarako eta adin eta baldintza 

desberdinetako emakumeen aliantzarako guneak izan 

daitezen. 

 

• Emakumeen ikusgarritasun soziala sustatzea 

ikuspegi intersekzionalaz, bereziki, adineko emakumeena, 

bere aniztasun osoan, eta  emakumeen zahartzaroari 

buruz , gizartean, nagusi den irudia eraldatuz, adinean 

eta estereotipoetan oinarrituta.  

 

 

• Adineko emakumeek esparru publikoan dituzten 

esperientzietan eta harreman- eta partaidetza-moduetan 

arreta berezia jarriko duten proiektuak bultzatzea, haien 

aniztasun osoan. 

 

• Errenta baxuenak dituzten adineko emakumeei, 

bereziki alargunei, ahalduntze ekonomikoa bermatuko 

dieten diru-sarreren eta pentsioen eskaera babestea, 

eskumena duten erakundeen aurrean, eta konpentsazio-

neurriak aztertu  eta artikulatzea.  

El proceso de empoderamiento de las mujeres requiere 

reconocerse como herederas de una tradición teórica, 

política y filosófica feminista.  Por ello, poner en valor los 

saberes y la visión crítica de la realidad que tienen las 

mujeres mayores, contribuye al ejercicio de reparación de 

la memoria histórica. Dicha reparación nos permite 

reconocer a nuestras predecesoras y garantizar la 

transmisión intergeneracional que conecte pasado, 

presente y futuro. 

 

Este 8 de marzo, con motivo del día internacional de las 

mujeres, desde las diferentes instituciones debemos 

promover todas las estrategias y mecanismos a nuestro 

alcance para visibilizar la genealogía feminista y reparar 

los olvidos de la historia con las mujeres.   

 

Los Ayuntamientos, como instituciones más cercanas a la 

ciudadanía, tenemos la oportunidad y responsabilidad de 

rescatar, en el ámbito local, la historia de generaciones 

de mujeres y de reconocer el valor que las mujeres y las 

luchas feministas han aportado a la vida de los 

municipios, empezando por la generación actual de 

mujeres mayores. Por tanto, el Ayuntamiento de Sopela se 

compromete a: 

 

• Desarrollar proyectos que reconozcan y 

rescaten la memoria histórica local de las mujeres para 

crear genealogía, desde las referentes próximas, hasta los 

grupos feministas.  

 

• Contribuir al reconocimiento de los 

movimientos feministas que han articulado la resistencia 

y respuesta al sistema en cada momento histórico, en las 

distintas tradiciones y entornos culturales. 

 

• Apoyar los espacios de encuentro y diálogo 

intergeneracional para   intercambio de conocimientos y 

experiencias, como espacios de empoderamiento 

feminista y alianza de mujeres de diferentes edades y 

condiciones. 

 

• Promover la visibilidad social de las mujeres, 

especialmente de las mujeres mayores en toda su 

diversidad, y combatir el edadismo, transformando la 

imagen que predomina en la sociedad sobre la vejez de 

las mujeres, basada en la edad y en los estereotipos con 

enfoque interseccional. 

 

• Impulsar proyectos que pongan especial 

atención en las experiencias y en las formas de relación y 

participación de las mujeres mayores en el ámbito 

público, en toda su diversidad. 

 

• Apoyar ante las instituciones competentes la 

demanda de ingresos y pensiones que garanticen el 

empoderamiento económico a las mujeres mayores de 

rentas más bajas, especialmente a las viudas, y que se 

estudien y articulen medidas de compensación.  



 
 

 

• Adineko emakumeentzat, bereziki alargunentzat, 

dauden laguntza eta prestazio ekonomikoak 

ezagutaraztea. 

 

• Udal-eskumeneko laguntza- eta zaintza-zerbitzu 

publikoak indartzea beren herrietan, adineko emakumeei 

autonomia eta aktibismoa mantentzea ahalbidetzeko. 

 

 

• Adineko emakumeen aurkako indarkeria 

matxistaren eragina eta hura gauzatzeko moduak 

ikertzea eta horietan sakontzea, emakume horien 

errealitatera eta beharretara egokitutako erantzunak 

artikulatzeko. 

 

• BERDINSAREA sarearen bidez, EUDELen eta 

Emakunderen laguntzarekin, udalerriak emakumeen 

tokiko memoria berreskuratzeko abian jartzen ari diren 

ekimenak ezagutaraztea eta ikusaraztea. 

 

 

 

Alkate andreak adierazi du: Galde-eskeen puntura pasa 

aurretik, bi gairen berri eman nahi dut. Lehenengo gaia 

Udaleko idazkaritzak sektore bati atxikitako edo bertan 

sartutako sistema orokorren urbanizazio kostuak 

finantzatzeko egindako txosten bati buruzkoa da. 

Ondoren, haren ondorioak irakurriko ditut: 

 

 

Horrenbestez, ondorio hauek atera dira: 

 

1)  Sektore bateko sistema orokorrak nahitaez laga 

behar zaizkio Udalari. 

 

 

2)  Sistema orokor bat sektore bati atxikitzea hori 

lortzeko baino ez da, eta sistema orokor hori ez da 

beharrezkotzat jotzen sektorearen funtzionaltasunerako. 

 

 

3)  Sektore bati sistema orokor bat eranstea sektore 

hori lortzeko ere bada, baina urbanizazio-lanak 

esparruaren kontura izango dira, baldin eta sistema hori 

beharrezkoa bada eremuaren funtzionaltasunerako, eta 

hori, bestalde, EUSLren 53.1 f) artikulutik beretik 

ondorioztatzen da. 

 

4)  Kasu honetan, sistema orokorra atxikitako 

sistema bat da, eta ez da inola ere beharrezkoa eremuaren 

funtzionaltasunerako; beraz, Udalak bere gain hartu 

behar du sistema hori egokitzeak dakarren kostua.” 

 

 

Txosten hori Abaroren 755/2020 espedientean sartu da. 

Txosten hau eskatu dugu Unai Del Burgoren aurkako 

akusazioak, izen-abizenekin, larriak direlako eta Udalaren 

 

• Dar a conocer las ayudas y prestaciones 

económicas existentes para las mujeres mayores, 

especialmente las viudas.   

 

• Reforzar los servicios públicos de apoyo y 

cuidados de competencia municipal en sus localidades, 

que permitan a las mujeres mayores mantener su 

autonomía y activismo.  

  

• Investigar, profundizar en el conocimiento de la 

incidencia y las formas en las que se ejerce la violencia 

machista contra las mujeres mayores, a fin de articular 

respuestas adecuadas a su realidad y necesidades.   

 

 

• Difundir y dar visibilidad a través de la red 

BERDINSAREA,  con la colaboración de EUDEL y 

Emakunde, a las iniciativas que los municipios están 

poniendo en marcha para rescatar la memoria local de 

las mujeres.  

 

 

Por parte de la Sra. alcaldesa, se indica que: antes de pasar 

al punto de Ruegos y Preguntas, quiero informar de dos 

asuntos. El primer tema es sobre un informe elaborado por 

la secretaría del Ayuntamiento de financiación de los 

costes de urbanización de sistemas generales adscritos o 

incluidos en un Sector, que paso a leer a continuación sus 

conclusiones: 

 

Por todo lo expuesto se concluye:  

 

1) Los sistemas generales incluidos o adscritos a un 

sector deben ser obligatoriamente cedidos al 

Ayuntamiento.  

 

2) La adscripción de un sistema general a un sector 

lo es a los meros efectos de su obtención sin que ese 

sistema general se considere que es necesario para la 

funcionalidad del sector.  

 

3) La inclusión de un sistema general a un sector lo 

es también a efectos de su obtención, pero las obras de 

urbanización correrán a cargo del ámbito únicamente si 

dicho sistema es necesario para la funcionalidad del 

ámbito, que es lo que por otra parte se deduce del propio 

artículo 53.1 f) de la LSUPV.  

 

4) En el caso concreto que nos ocupa, el sistema 

general es un sistema adscrito que en ningún caso es 

necesario para la funcionalidad del ámbito, por lo que es 

el Ayuntamiento quien debe asumir el coste que derive de 

su acondicionamiento.” 

 

Este informe se ha incluido en el expediente de Abaro, 

número 755/2020. Hemos solicitado este informe porque 

las acusaciones, con nombre y apellidos, hacia D. Unai 

https://berdinsarea.eus/eu/sarea
https://berdinsarea.eus/


 
 

fondoak bidegabe erabiltzea leporatzen diogulako. Hori 

hainbat forotan esan da, eta txosten hori eskatu da 

gezurtatzeko. Hemen inork ez ditu funtsak bidegabe 

erabiltzen, eta eraztun berdea garatu besterik ez da egin 

nahi, eta aurreproiektuak eta azterlanak kontratatu dira, 

egoki denean egin ahal izateko. Besterik ez. 

 

 

Gadea andreak hauxe dio: Ez da egia nik Del Burgo jauna 

akusatu dudala. Bakarrik, Eraztun berdean hitz egin 

zenean hori egin behar zela eta hori Abaro planari 

zegokiola. Nik, nire abokatuarekin hitz eginda, esan zidan 

hori ezin zela egin, funtsak bidegabe erabil zitezkeelako. 

Del Burgo jaunari esan nion, eta bera haserretu egin 

zitzaidan hori esan niolako, baina hanka sartu baino lehen 

galdetu nion. 

 

Alkate andreak zera dio: publikoki esatea gainetik 

Udaleko Ogasuneko zinegotzia den alkateordea dirua 

bidegabe erabiltzen ari dela... Gobernu taldean gaude eta 

aipatuta sentitzen gara. Guk galdetu egiten dugu, aztertu 

eta zerbait garatu nahi den bakoitzean, hemen figura 

juridikoak ditugu, eta lehenik eta behin, jarraitu beharreko 

bidea zein den galdetzen dugu. Foroetan publikoki esatea, 

etorri beharrean, eta guk galdetzen dugun aholkularitza 

juridiko berari galdetzea, eta publikoki esatea Udalak 

funtsak bidegabe erabil ditzakeela…. Hemen argitze gisa 

esaten dugu, inolako zalantzarik izan ez dadin. 

 

 

 

Gadea andreak zera dio: Nik Del Burgo jaunari zer izan 

zitekeen eta begira zezakeen esatea besterik ez nuen egin. 

Besterik gabe. Eraztun berdean gaia atera zenez, horri 

buruz hitz egin genuen, hilabeteko epean begiratu zezan 

ea hala zen ala ez. Besterik ez. 

 

Alkate andreak adierazten du: garrantzitsuena da, ez dela 

horrela. Funtsak ez dira bidegabe erabiltzen. 

 

Bigarren gaia: Eusko Jaurlaritzan Hezkuntzarekin genuen 

deialdiari buruz prestatu dudan testu bat irakurriko dut, 

Zipiriñeren eta Iberre-ren handitzeaz hitz egiteko. 

 

 

“Hauteskundeetarako deia egin ondoren, Eusko 

Legebiltzarreko Hezkuntza Batzordean genuen agerraldia 

bertan behera utzi zela jakinarazi ziguten. Hala ere, 

beharrezkoa ikusten dugu gaur egungo hezkuntza-

sailarekin harremanetan jarraitzea, eta, horregatik, atzo 

egindako hezkuntza-mahaian erabaki dugu premiazko 

bilera bat eskatzea Jokin Bildarratz jarduneko 

kontseilariarekin, jakinarazteko Loroño eta Abaro 

partzelek dagoeneko eskura dituztela Zipiriñe eta Iberre-

ren espazio-arazoei konponbide integrala emateko. 

Gainera, okupazio akten sinaduraren ziurtagiria Eusko 

Jaurlaritzara eta Jabetza Erregistrora bidali dela esan 

behar da. Gainera, Sopelako Udaleko hezkuntza 

Del Burgo, son graves, acusándole de malversación de 

fondos del Ayuntamiento. Esto se ha dicho en varios foros 

y se ha solicitado dicho informe para desmentir. Aquí 

nadie está malversando fondos y lo único que se quiere es 

desarrollar el anillo verde y se han contratado 

anteproyectos y estudios para poder realizar cuando sea 

oportuno. Nada más.  

 

Contesta la Sra. Gadea indicando: No es cierto que yo 

haya acusado al Sr. Del Burgo. Simplemente que cuando 

se habló en el anillo verde de que se iba a hacer y eso 

correspondía al plan Abaro. Yo, hablando con mi abogada, 

me comentó que eso no se podía hacer porque podría ser 

malversación de fondos. Se lo comenté al Sr. Del Burgo y 

él se me enfadó porque le dije eso, pero se lo dije 

solamente para que preguntase antes de meter la pata.  

 

Contesta la Sra. alcaldesa: Decir públicamente que el 

teniente de alcalde que encima es el concejal de Hacienda 

del Ayuntamiento está malversando fondos… Estamos en 

el equipo de gobierno y nos sentimos aludidos. Nosotros 

preguntamos, lo estudiamos y cada vez que se quiere 

desarrollar algo, tenemos aquí las figuras jurídicas y 

primero lo que hacemos es preguntar cuál es el camino a 

seguir. Decirlo públicamente en foros, en lugar de venir y 

preguntar a la misma asesoría jurídica que preguntamos 

nosotros y decir públicamente que el ayuntamiento puede 

malversar fondos….. Lo decimos aquí como aclaración 

para que no haya ninguna duda que no hay ningún tipo de 

malversación de fondos.  

 

Contesta la Sra. Gadea para indicar: Yo lo único que hice 

fue advertir al Sr Del Burgo lo que podía ser y que lo 

mirara. Simplemente. Como salió el tema en el anillo 

verde, lo comentamos para que en el plazo de un mes se 

mirara si era así o no. Nada más.  

 

Indica la Sra. alcaldesa: Lo importante es que no es así. 

No hay malversación de fondos.  

 

El segundo tema: Voy a pasar a leer un texto que he 

preparado sobre la convocatoria que teníamos con 

Educación en el Gobierno Vasco para hablar de la 

ampliación tanto de Zipiriñe como de Iberre.  

 

“Tras la convocatoria de elecciones nos comunicaron que 

se suspendía nuestra comparecencia ante la Comisión de 

Educación del Parlamento Vasco. No obstante, vemos 

necesario seguir con los contactos con el actual 

departamento de educación y por ello, hemos acordado 

en la mesa de educación ayer celebrada, solicitar una 

reunión urgente con el consejero en funciones Jokin 

Bildarratz para transmitirle que ya tienen a su disposición 

las parcelas Loroño y Abaro para dar una solución 

integral a los problemas de espacio de Zipiriñe e Iberre. 

Además, decir que el certificado de la firma de las actas 

de ocupación, se han enviado tanto al Gobierno Vasco 

como al Registro de la propiedad. Además, se ha 



 
 

komunitateari eta udal talde guztiei jakinarazi zaie, 

interesdun guztiak jakinaren gainean egon daitezen. “ 

 

 

 

Hitzez hitz irakurri dizuet dokumentu hau, gaur bertan 

atera dugun prentsa-oharra baita. Osoko bilkuran ere 

jakinarazi nahi genuen, hezkuntza batzorderik ez egon 

arren, aurrera jarraitu behar dugula gai hau konpontzeko. 

 

 

Erregu eta Galderak 

 

Gadea andreak zera adierazten: Galdera bat daukat 

Udalbatza osorako eta, bereziki, Josu Landaluze 

Zarandona EAJko zinegotziarentzat; abenduko osoko 

bilkuran gezurtia naizela esan zidan, Saileko dokumentu 

batean azaldutakoaz hitz egin nuenean. Eusko 

Jaurlaritzako Hezkuntza Saila, 2021eko urriaren 28koa, 

honako hau esaten zuena: Plan partziala izapidetzen ari 

zela, Eusko Jaurlaritzako Hezkuntza Sailak adierazi zuen 

Abaron Iberre institutua handitzeko erreserbatutako 

irakaskuntza-partzela ez zela nahikoa handitze-

beharretarako programarako; beste modu batera esanda, 

erreserbatutako partzela txikia zela, 2001.48 m²-ko 

partzela bat erabiltzen zen egungo institutuaren aurrean 

zegoen Iberre institutua handitzeko eta Iberrota kalea 

zeharkatu ondoren. 

 

Landaluze jaunak agiri bat irakurri zuen esanez “2023ko 

apirilakoa zela”, dokumentu hori ez da existitzen, 

2021eko urriaren 28koa zenean; dokumentu horren 

atzealdean… irakurtzen zuen: Sopelanako Institutua 

DBHko lerro 1 eta Batxilergoko 5 lerro zabaltzeko 

beharren programa… 

 

Batxilergoko irakaskuntza eremua 1.880 m2 

Administrazio eta zerbitzuen eremua 705 m2 

 

Laburpen-taula 3.565 m2, hemen gezurti deitu zidan 

berriro, 2.001’48 m2 eskaintzen zenean, baina irakurtzea 

ahaztu zitzaion, partzelak neurtu behar zuena… 

 

4.000 m2-ko lurzatiaren laburpena. Eta, berriro ere, 

dokumentuaren aurreko aldea irakurtzea ahaztu zaio... 

irakurri dut. 

 
“Alkate jn. Hori: 2011ko urtarrilaren 17an, Hezkuntzako 

lurralde Ordezkaritza honek eskatu zuen SOPELA BHIko 

egungo hezkuntza-partzela 4.000 m2 inguru handitzea, 

hezkuntza-eskaintza batxilergoko etaparekin zabaltzeari 

erantzuteko. Eskaera hori 2019ko urriaren 2an errepikatu zen. 

 

 

Luzapen hori gauzatu ezin izan den denbora igaro denez, 

Hezkuntzako Lurralde Ordezkaritza honek berriz ere adierazi du 

Udal horrek premiazkoa duela Hezkuntza Sail honen esku 

oraingoari erantsitako lursail bat jartzea, honekin batera doan 

Beharren Programa betetzeko. 

comunicado a la comunidad educativa y a todos los 

grupos municipales del ayuntamiento de Sopela para 

garantizar que todos los interesados estén debidamente 

informados. “ 

 

Os he leído literalmente este documento, porque es la nota 

de prensa que hemos sacado hoy mismo. También 

queríamos dar a conocer en el pleno que, aunque no haya 

comisión de educación, que tenemos que seguir dando 

pasos adelante para solucionar este tema.  

 

Ruegos y Preguntas 

 

Por parte de la Sra. Gadea se indica: Tengo una pregunta 

para toda la Corporación y en especial para el Sr. Josu 

Landaluze Zarandona, concejal del PNV; quién en el 

pleno de diciembre vino a tacharme de mentirosa, cuando 

comenté lo expuesto en un documento de la Dpto. de 

Educación del GV, del 28 de octubre de 2021, en el que 

venía a decir que: Durante la tramitación del plan parcial 

el Departamento de Educación del Gobierno Vasco había 

manifestado que la parcela docente reservada en Abaro para 

ampliar el Instituto de Iberre era insuficiente para dar 

cabida al programa de necesidades de la ampliación; en 

otros términos, que la parcela reservada  era pequeña, se 

destinaba una parcela de 2001.48 m² a la ampliación del 

instituto Iberre situada enfrente del actual instituto y tras 

atravesar la calle Iberrota. 

 

El señor Landaluze leyó un documento diciendo “que era 

de abril de 2023”, un documento inexistente, cuando era 

del 28 de octubre de 2021; en el que leía en la parte trasera 

del documento…. programa de necesidades para la 

ampliación de Instituto de Sopelana en 1 línea de ESO y 5 

de Bachillerato, … 

 

Zona Docente Bachillerato 1.880 m2 

Zona Administración y Servicios 705 m2 

 

Cuadro Resumen 3.565 m2, aquí me volvió a llamar 

mentirosa, cuando lo que se ofrecía eran 2.001’48 m2, 

pero se le olvidó leer, lo que debía medir la parcela … 

 

Resumen Parcela 4.000 m2. Y nuevamente, se le olvido 

leer la parte delantera del documento, que se lo leo: 

 

 
“Estimado Sr. alcalde: Con fecha 17 de enero de 2011, se 

solicitó por parte de esta Delegación Territorial de Educación, 

ampliación de la parcela educativa actual del IES SOPELA BHI, 

en una superficie aproximada de 4000 m2, para dar respuesta a 

la ampliación de la oferta educativa con la etapa de 

bachillerato. Petición que fue reiterada el 2 de octubre de 2019. 

 

Dado el tiempo transcurrido, en el que no se ha podido 

materializar dicha ampliación, esta Delegación Territorial de 

Educación vuelve a reiterar la urgencia que por parte de ese 

Consistorial Municipal se ponga a disposición de este 

Departamento de Educación una parcela anexa a la actual, para 



 
 

 

 

Zure erantzunaren zain, adeitasunez agurtzen zaitut” 

 

Eta gogorarazten dizuet 2.001 metro eta 48 cm eskaintzen 

zitzaizkiola. 

 

Gogorarazi nahi dut 2011eko urtarrilaren 17an Hezkuntza 

Sailak lursaila lagatzeko premia zuela eta 4.000 m2ra 

handitu zuela. Ordutik, 13 urte igaro dira eta Eusko 

Jaurlaritzari ez zaio institutua handitzeko beharrezkoa zen 

lursaila eman. Garai hartan, bizilagunen elkartea eta 

bizilagunen alternatiba ez ziren existitzen, baina zuek 

guztiok bertan zineten, IU barne. Zer egin dute urte guzti 

hauetan zehar EJk eskatzen duen lursaila oraindik ere laga 

gabe egoteko? Zergatik egin dute? Zergatik dute orain 

halako presa eta lehen batere ez? Komunikazioa Udal 

honek jaso zuen, orduan, EAJ zegoen udalean, urte 

horretako ekainean egin ziren hauteskundeak arte. EH 

Bilduk hartu zuen erreleboa orduan 2015era arte, eta 

EAJren eskuetara itzuli zen berriro alkatetza 2019ra arte, 

Josu Landaluze EAJko alkate izan zen 2023ra arte eta 

berriro galdu zuen EH Bilduri utziz kargua. Sopelako 

Hezkuntza Mahaiak duela urtebetetik jakin zuen EJk 

Lakuari deitu ziola Abaroko lursailarekin nahi zutena 

egin zezaketela esateko, beraiek ez dutelako institutua 

handituko Izan ere, orain hezkuntza integralaren alde 

egiten dute, 2 eta 16 urte bitarteko ikasleentzako 2 

ikastetxe publiko integralekin, eta, gero, Iberreko 

institutura igarotzen dira Batxilergoko 2 ikasturteak 

egitera. Ulertzen ez dudana da, hori jakinda, Udalak eta 

guraso-elkarteak zergatik bota duten Sopelako 

Bizilagunen Alternatiba eta Elkartea sortu duten kalumnia 

herrikoiaren garretara, ekimen politikorik eza estaltzeko 

adabaki gisa. Duela urtebetetik hori guztia jakinda, 

zergatik bota diozue institutua handitzeko ekimena 

geldiaraztearen errua bizilagunen elkarteari EJk ez badu 

bertan ezer egiteko asmorik? Ordaintzen duenak agintzen 

du! Hezkuntza Mahaiak dioen moduan hezkuntza 

integralik nahi ez badu, nolabait jakinarazi beharko zaio 

EJri, baina uste dut pertsonan nahastu zaretela, Sopelako 

bizilagunen alternatibako zinegotzia presionatuz. 

Sopelako Bizilagunen Alternatiba gazteen elkartea da eta 

zerbitzu publikoa eskaintzeko borondatea du. Hazkunde 

harmonikoa izatea du xede, interes orokorrera egokitzen 

den hazkundea, Lurzoruaren eta Hirigintzaren Legean 

ezarrita dagoen moduan. Nor dago aurka? Espero dut, 

zuk, Landaluze jaunak, barkamena eskatzea abenduko 

osoko bilkuran egindako iraunengatik. 

 

Landaluze jaunak erantzun du: Argi dago urtarrileko 

osoko bilkuran guraso elkartearen mozioaren alde 

bozkatu zenuela eta ikusten dut ez duzula irakurri, idatzi 

horrek ez baitu inolako antzik 2023ko abenduko aktan 

islatzen denarekin. Inor akusatu aurretik ondo irakurri 

behar duzu, idatzi horretan nik aurkeztu nuen beharren 

programa 2021ekoa baitzen, eta ez 2023koa. Aktan 2021 

urtea dago jasota, beraz, ni edo idazkaria nahastu egin 

dar cumplimiento al Programa de Necesidades que se adjunta. 

 

A la espera de su respuesta, se despide atentamente” 

 

Y les recuerdo que lo que se le ofrecía eran 2.001 metros 

con 48 cms. 

 

Quiero recordar, que, desde el 17 de enero del 2011, en el 

que Educación, les urgía la cesión de la parcela, 

aumentándola a un total de 4.000 m2, han pasado 13 años 

sin haberles dado al Gobierno Vasco el terreno que 

necesitaban para ampliar el instituto. En esa época, ni la 

Asociación de vecinos, ni Alternativa vecinal existían, 

pero sí estaban todos ustedes, incluida IU, ¿qué han hecho 

durante todos estos años, que no le han posibilitado el 

terreno que pedía el GV? ¿Por qué no lo han hecho? ¿Por 

qué ahora tienen tantas prisas y antes tan pocas?. La 

comunicación la recibió este Ayuntamiento, gobernado 

entonces por el PNV hasta las elecciones de junio de ese 

año en que fue relevado por EH Bildu, hasta 2015; en que 

volvió a manos del PNV hasta 2019, cuyo regidor ha sido 

hasta 2023, Josu Landaluze, quien volvió a perder dejando 

paso, de nuevo, a EH Bildu. Lo que tampoco entiendo, es 

cómo sabiendo, la Mesa Educativa de Sopela, desde  hace 

un año, que el GV les llamó a Lakua para decirles que con 

el terreno de Abaro  podían hacer lo que quisieran, que 

ellos no iban a hacer la ampliación del Instituto, poque 

ahora apostaban por una Educación integral, 2 IPI’s, para 

niños de 2 a 16 años pasando después al Instituto de Iberre 

a estudiar los 2 cursos de Bachiller, y,  sabiéndolo, esta 

Corporación, junto con las AMPAs, ha arrojado a 

Alternativa Vecinal de Sopela y a la Asociación que 

representa, a los pies de los caballos de la  calumnia popular 

que han iniciado como un chivo expiatorio necesario para 

encubrir  su falta de iniciativa política. ¿Por qué sabiendo 

todo esto desde hace un año, echan las culpas a la 

Asociación de vecinos de la paralización de la ampliación 

del instituto, cuando el GV no va a hacer nada ahí? ¡Y 

quien paga, manda! Si como dice la Mesa Educativa no 

quiere educación integral, habrá que hacérselo saber de 

alguna manera al GV, pero creo que se equivocan de 

persona, presionando a la concejal de Alternativa vecinal 

de Sopela. Alternativa Vecinal de Sopela es una 

Agrupación joven con voluntad de servicio público que 

desea un crecimiento armónico en el pueblo, un 

crecimiento supeditado al interés general, como así consta 

en la Ley del Suelo y Urbanismo. ¿Quién se opone? 

Espero de usted, Sr, Landaluze, me pida disculpas por los 

insultos emitidos en el pleno de diciembre pasado. 

 

Contesta el Sr. Landaluze: Está claro, que en el pleno de 

enero votaste a favor de la moción del AMPA y veo que 

no te lo has leído porque ese escrito no se parece en nada 

a lo que se refleja en acta de diciembre de 2023. Lo que 

tienes que hacer es, antes de acusar a nadie, leértelo bien 

porque en ese escrito el programa de necesidades que yo 

presenté era del año 2021, no del 2023. En el acta está 

recogido el año 2021, o sea, o la secretaria o yo nos hemos 



 
 

gara. Dokumentu hori 2021eko urrikoa da, oker ez 

banago. Esan nuena da errealak ez diren gauzak berrestea 

lotsagabea eta oso ausarta dela, eta badakizu ez direla 

egia. Dokumentuan jasota dago lursailen lagatzea 

Iberrota kalean dagoela, bere metroekin eta erdian 

institutuarekin. Hori zen beste arazoetako bat. Iberrota 

kalea. Kale hori urbanizatu egin behar da institutua 

handitu aurretik, lursail horretatik desbideratu behar 

delako eta plan partzialean aurreikusita dagoelako. 

Hortaz, udalak ez du titulartasun partziala galtzen eta ez 

du bideen titulartasuna galtzen, lursail hori okupatu egiten 

delako. Eusko Jaurlaritzaren beharren dokumentu edo 

programa horretan daude azalera guztiak, okupatuko 

direnak, lursailen dimentsioak eta abar, eta gainera hura 

izan zen udalera heldu zen lehen dokumentu idaztea. 

Zuek, bizilagunen elkarteak, egindako eraso batetik 

defendatzen ari gara eta gertaerekin eta datu erreal eta 

fidagarriekin ari gara argudiatzen gertatzen ari dena.  

 

 

Gadea andreak honakoa adierazi du: Abenduko bideoan 

ikus daitekeena da gezurtia deitu zenidala eta bideo 

horretan 2023ko apirila esaten duzu. Eta hori ez da 

existitzen espedientearen barruan. Ez dut irakurri, 

bideoan esaten dena ikusi dut.  

 

Amaia Guenetxea andreak hau esan du: Gadea andreari 

gogorarazi nahiko nioke agian komisioak berrikusi behar 

dituena eta beste gauza batzuengatik iruzurti esaten duena 

bera dela. Esan nahiko nioke Eusko Jaurlaritzaren eta udal 

honetako idazkaritzaren txosten guztiak behintzat ondo 

irakurtzeko. Oso ondo iruditzen zait zure 

abokatuarengatik jasotako informazio guztia, badirudi 

“munduko abokatua” dela. Eta gainerakook ez dugula 

ideiarik, ustelak garela. Hori iradoki zenuen eta kargu 

hartu nizun hirigintzako batzorde batean. Akusazio horiek 

egitean kontuz ibiltzeko esan nizun. Josuri egindako 

akusazioak gezurra dira eta argi eta garbi diot.  

 

Gadea andreak erantzun du: Hark irakurri zuena 2021eko 

urriko dokumentu hau da eta 2023ko apirilekoa zela esan 

zuen. Landaluze jaunak eten dio, honakoa adieraziz: 

Barkamena eskatu behar dudan puntu bakarra datarena 

da. Gainerakoan ez. Gadea andreak gehitu du: Publikoko 

norbaitek eskatu zizun eta Gadea andreak bila zezala 

erantzun zenuen, eta ez zenuen ez espediente-zenbakirik, 

ez ezer eman. Landaluze jaunak erantzun dio ez duela 

eman beharrik. Gadea andreak erantzun dio bila aritu dela 

eta aurkitu duen dokumentu bateragarri bakarra 2021eko 

urriaren 28koa dela.  

 

Landaluze jaunak erantzun du: Datu bat. 755/2020 

zenbakia zenbat aldiz errepikatu dudan ikusteko. 20 bat 

aldiz errepikatu dut.  

 

Gadea andreak erantzun du: Ez duzu errepikatu beharrik. 

Buruz dakit.  

 

equivocado. Ese documento es de octubre de 2021, si no 

estoy equivocado. Lo que dije era que afirmar cosas que 

no son reales, y sabes que no son ciertas, es osado y muy 

atrevido. En el documento aparece que la cesión de 

terrenos, con sus metros y en el medio del instituto y la 

parcela está la calle Iberrota. Es otro de los problemas que 

tenías. La calle Iberrota. Esa calle, previa a la ampliación 

del instituto, hay que hacer la urbanización, porque hay 

que desviarla de ese terreno y está prevista en el plan 

parcial, lo cual el ayntamiento no pierde titularidad 

parcial, por lo que el Ayuntamiento no pierde titularidad 

de ningún vial, porque se ocupa ese terreno, y en ese 

documento o programa de necesidades del gobierno 

vasco, que además fue el primer documento escrito que 

llegó a este Ayuntamiento, es donde viene todas las 

superficies, lo que se va a ocupar, dimensiones de la 

parcela, etc. Estamos defendiéndonos ante un ataque de 

vuestra parte, de la Asociación vecinal y argumentar con 

hechos y datos reales y fiables lo que está pasando.  

 

La Sra. Gadea indica: Lo que viene en el video de 

diciembre es que me llamas mentirosa y lo que viene en 

ese video es que dices abril de 2023. Y eso no existe dentro 

del expediente. No lo he leído, he visto lo que dice el 

video.  

 

Por parte de Dª Amaia Guenetxea se indica: Me gustaría 

recordarle a la Sra. Gadea que igual la que tiene que 

revisar las comisiones y la que acusa de mentirosa de otras 

cosas es ella. Me gustaría decirle que, por lo menos, se lea 

bien todos los informes del Gobierno vasco y de la 

secretaria de este ayuntamiento. Me parece muy bien toda 

la información que tengas de tu abogada que parece la 

“abogada mundial”. Los demás no tenemos ni idea, somos 

corruptos. Lo insinuaste y te llamé la atención en una 

comisión de urbanismo. Te dije que tuviéras cuidado al 

hacer esas acusaciones. La acusación que hiciste a josu es 

mentira y lo recalco.  

 

Contesta la Sra. Gadea: Lo que leyó él es este documento 

de octubre de 2021 y lo que dijo es que era de abril de 

2023. Interrumpe el Sr. Landaluce indicando: En lo único 

que tengo que pedir disculpas es en la fecha. En lo demás 

no. Añade la Sra. Gadea: Alguien del público te la pidió y 

contestaste que la busque la Sra. Gadea y no diste ningún 

número de expediente ni nada, a lo que responde el Sr 

Landaluze que no lo tiene que dar. Contesta la Sra. Gadea 

que lo ha estado buscando y el único documento que ha 

encontrado y que coincide es del 28 de octubre de 2021.  

 

 

Contesta el Sr. Landaluze: Un dato. Para que veas las 

veces que he repetido el número 755/2020. Lo repetí como 

20 veces.  

 

Contesta la Sra. Gadea: No hace falta que me lo repitas. 

Lo sé de memoria.  

 



 
 

Alkate andreak esan du: Abaroren espedientean ez 

badago zehazki, espedienteak erlazionatu egiten dira. Hau 

da, hor egon daiteke edo erlazionatutako espedienteetan, 

nahi baduzu azalduko dizugu. Nik kontuan hartuko 

dudana da Eusko Jaurlaritzak ez duela abaro nahi eta bi 

ikastetxe publiko integral egin nahi dituela. Esan beharra 

dut hezkuntza-komunitate osoak, hezkuntzako mahaiak 

eta abarrek hasieratik esan dutela Eusko Jaurlaritzak zer 

transmititu duen eta hezkuntzako mahiak, udalbatzak, 

guraso-elkarteek (zuzendariak eta klaustroak) eta 

hezkuntza-komunitate osoak irtenbiderik onena argudiatu 

duela, baina Eusko Jaurlaritzak ez du egin. Hezkuntzako 

mahaiak erabaki du Sopelarentzat onena denaren alde 

borrokatzen jarraitzea eta orain Sopelarentzat onena 

iruditzen zaigun horri trabak jartzen hasteak errekurtsoa 

dirudi. Zergatik? Ziurgabetasun juridikoa dagoelako. 

Astelehenean sinatu genuen aurretiazko okupazioaren 

akta bertan behera geratuko delako errekurtsoak aurrera 

jarraitzen badu. Hori gertatzen bada, aitzakia ezin hobea 

emango diogu Eusko Jaurlaritzari honako hau esateko: 2 

ikastetxe publiko integral edo ezer ez. Hortaz, ez dugu 

lursailik eskuragarri Loroñon ikastetxe publiko integral 

bat egiteko. Aldiz, Sopelarako onena iruditzen zaigun 

ekintza egin genezake une honetan. Presioa egiten 

dugula? Presio politikoa jakina, egin nahi duguna 

Sopelarako onena dela uste dugulako. Presio legitimoak 

dira eta zuk ere erabiltzen dituzu beste arlo batzuetan. 

Udalbatzak ez du kontzentraziorik eta manifestaziorik 

antolatu. Ikastetxeetan antolatu du. Udalbatzak mozio bat 

eta aurrekontu-akordioa aurkeztu zuen. Sopelarentzako 

hain garrantzitsua den proiektu bat geldiarazten duen 

errekurtsoa ken dadila eskatzeko ditugun tresnak dira. 

Esan nahi dudan bakarra da Sopelarentzako onena dena 

egiten jarraituko dugula eta Eusko Jaurlaritzari arrazoitu 

diogula zergatik den hobeto ikastetxe publiko integral 

handi 1 egitea ez 2. Hala eta guztiz ere, zure talde 

politikoak eta bizilagunen alternatibak Eusko Jaurlaritzari 

egin nahi badiozue kasu, akats handia dela uste dut, eta 

hezkuntzako mahaiak erabakitakoaren aurka egingo 

duzue gainera. 

 

Gadea andreak erantzun du: Ez gaude ez alde, ez kontra. 

Gehiengoak erabakiko du. Alkate andreak hau erantzun 

dio: Erabakita dago dagoeneko.  

 

Gadea andreak gehitu du: Manifestazioa hezkuntzako 

mahaian erabaki zen. Alkate andreak ezetz erantzun dio. 

Kontzentrazioa egingo dela esateak ez du esan nahi 

guztien artean erabaki denik. Iragarri zuten antolatu egin 

zela eta parte hartzera animatu eta gonbidatu gintuzten. 

Oso desberdina da guk sustatu dugula esatea. Gauza 

desberdinak dira eta ez baduzu aldea ikusten... ezin da 

ezer egin, egia esan, baina udalbatzak ez du sustatu.  

 

 

Gadea andreak honakoa adierazi du: Eusko Jaurlaritzak 

idatziz aurkez dezala zer egin nahi duen, etengabe ari 

baita iritziz aldatzen. Badirudi Eusko Jaurlaritzak ez 

La Sra. alcaldesa indica: Si en el expediente de Abaro 

exactamente no está, los expedientes se relacionan. Es 

decir, pueden estar ahí o pueden estar en expedientes 

relacionados y si quieres te lo explicamos. Yo me voy a 

centrar en que el Gobierno Vasco ha dicho que no quiere 

Abaro, que quiere hacer dos IPIs. Decir, que toda la 

comunidad educativa, la mesa de educación etc… se ha 

dicho desde el primer momento qué es lo que transmitía 

el Gobierno Vasco y la mesa de educación, corporación, 

ampas (directores y claustros), comunidad educativa 

entera ha argumentado la mejor solución, cosa que el 

Gobierno Vasco no ha hecho. En la mesa de educación se 

ha decidido que se va a seguir luchando por lo que 

creemos mejor para Sopela y que ahora se pongan trabas 

para intentar conseguir lo que creemos mejor para Sopela 

se parece al Recurso. ¿Por qué? Porque hay inseguridad 

jurídica. Porque el acta de ocupación anticipada que 

hemos firmado este lunes, si el recurso sigue adelante, 

decae. Si esto pasa, estamos dando una excusa perfecta al 

Gobierno Vasco para que nos digan: 2 Ipis o nada. Con lo 

cual, no tenemos terreno disponible para hacer un Ipi en 

Loroño. En cambio, para la acción que creemos lo mejor 

para Sopela, ahora mismo, se podría realizar. ¿Qué 

hacemos presión? Presión política obviamente, porque 

consideramos que lo que queremos hacer es lo mejor para 

Sopela. Son presiones legítimas y que tú, en otros ámbitos, 

también los utilizas. La corporación no ha organizado 

ninguna concentración ni manifestación. La han 

organizado los centros educativos. La corporación 

presentó una moción y el acuerdo presupuestario. Son 

herramientas que tenemos para solicitar que se retire un 

recurso que frena un proyecto tan importante para Sopela. 

Lo único que quiero decir es que vamos a seguir luchando 

para hacer lo mejor para sopela y se ha argumentado a 

Eusko Jaurlaritza la razón de por qué es mejor 1 Ipi grande 

y no 2. Si aún así preferís tu grupo político y Alternativa 

Vecinal hacer caso al Gobierno Vasco, considero es un 

gran error, porque además estáis en contra de lo decidido 

por la mesa de educación. 

 

 

La Sra. Gadea contesta: No estamos ni a favor ni en 

contra. La mayoría será la que decida. A lo que contesta la 

Sra. alcaldesa: Ya está decidido.  

 

Añade la Sra. Gadea: Decir también que la manifestación 

se decidió en la mesa educativa, a lo que responde la Sra. 

alcaldesa que no. Que digan que se va a hacer una 

concentración no quiere decir que se haya decidido entre 

todos. Anunciaron que se había organizado y animaban y 

nos invitaban a asistir. Es muy diferente a decir que 

nosotros lo impulsamos. Son cosas diferentes y si no ves 

la diferencia… no puede hacer nada, sinceramente, pero 

la Corporación no la ha impulsado.  

 

La Sra. Gadea indica: Que el Gobierno Vasco presente lo 

que desea hacer por escrito, porque está cambiando 

continuamente de parecer. Da la impresión de que el 



 
 

duela ezer egin nahi hemen eta hemen ez zaiola eskatzen 

duena ematen. Akordio batera iritsi behar da eta idatziz 

egin behar da, zeri jaramon egin behar diogun jakiteko.  

 

 

Alkate andreak esan du: Horretan arrazoia emango dizut. 

Eusko Jaurlaritzak iritzia aldatzen du etengabe eta ez du 

ezer idatziz bidaltzen. Horregatik, haiek erabaki arte 

itxaron beharrean, Sopelak hartu du erabakia dagoeneko 

eta erabaki hori bete dadin saiatu behar dugu. Ez dugu 

eztabaidatzen jarraitu behar, dagoeneko eztabaidatuta 

baitago. Ezin da hutsetik hasten saiatu, erabakita baitago 

dagoeneko. Batera joan behar dugu guztiok eta ezin 

ditugu harriak eta aitzakiak jarri bidean irtenbidea 

geldiarazteko. EH Bilduk legegintzaldia hasi zuenetik, 

idatziz eskatu du guztia beti eta gauza bera jasan du 

aurreko udalbatzak. Izatez, bizilagunen alternatibak atera 

zuen aurreko argitalpenean esan zuen Iñaki Orberekin 

bildu zirela eta gainerakooi eman ez diguten beste datu 

berri bat eman zizueten: Zipriñen bi lerro soilik geratzen 

direla. Mesedea egiten eta ideia-aldaketa sustatzen ari 

zarete, Sopela osoarekin bat egin beharrean. 

 

Gadea andreak honakoa adierazi du: Idatzi horretan 

Hezkuntza Sailak emandako informazioa soilik eman 

dugu. Besterik ez. Esan digutena soilik transmititu dugu. 

Egiten duten ala ez... Lursailei dagokienez, guk egin 

dugunak ez du ezer eragozten, jabe horiek udalaren edo 

eraikitzailearen dirua jaso baitezakete. Gauzak batek ez 

du zerikusirik bestearekin. Berdin-berdin irabaziko dute 

dirua.  

 

Alkate andreak esan du: Gaiarekin amaituko dut. 

Aurretik esandakoa berresten dut. 
 

Horrenbestez, aztertzeko gai gehiagorik ez dagoenez, 

amaitutzat jo da bilkura 19:07etan. Eta nik, 

idazkariak, ziurtatu egiten dut. 

gobierno vasco no quiere hacer nada aquí y aquí no se le 

da lo que pide. Son cosas en las que hay que llegar a 

acuerdo y que lo hagan por escrito para que sepamos a qué 

atenernos.  

 

La Sra. alcaldesa indica: En eso te voy a dar la razón. En 

que el Gobierno Vasco cada vez cambia de opinión y no 

manda nada por escrito. Por eso mismo, en lugar de 

esperar a que se decidan, Sopela ha tomado una decisión 

y lo que tenemos que hacer es intentar que se cumpla la 

misma. No hay que seguir debatiendo porque el debate ya 

se ha dado. No se puede intentar empezar de cero porque 

ya está decidido. Tenemos que ir todos y todas a una y no 

se pueden poner piedras en el camino y dar excusas para 

que se paralice la solución. Desde que EHBildu comenzó 

la legislatura, siempre lo ha pedido todo por escrito y 

también lo ha sufrido la anterior corporación. De hecho, 

la anterior publicación que sacó Alternativa Vecinal, que 

se había reunido con Iñaki Orbe, os dieron otro nuevo dato 

que al resto no nos han dado que es que en Zipiriñe solo 

quedan dos líneas. Estáis haciendo el favor y apoyando el 

cambio de ideas en lugar de unios a todo Sopela. 

 

La Sra. Gadea indica: Nosotros en ese escrito únicamente 

hemos dado la información que nos dieron desde 

Educación. Nada más. Únicamente transmitimos lo que 

nos han dicho. Si lo hacen o no… En relación con las 

parcelas, lo que hemos hecho nosotros no impide nada 

porque esos propietarios pueden recibir el dinero del 

Ayuntamiento o de la constructora. No tiene nada que ver 

una cosa con otra. Van a ganar dinero exactamente igual.  

 

La Sra. alcaldesa indica: Voy a zanjar el tema. Me remito 

a lo que he explicado con anterioridad.  

 

Y no habiendo más asuntos que tratar, finaliza la 

sesión a las 19:07 horas, de lo que yo, la secretaria 

Certifico. 

 


